
2019–XX. ročník

10

Dva muži tady mluví ke své duši. Ale 
všimněme si toho zásadního rozdílu. Ten 
první je žalmista a je za ním někdo zcela 
konkrétní. Tento člověk vybízí svou duši 
k tomu, aby dobrořečila Hospodinu. 
On si je vědom všeho dobrého, co 
od Boha přijal. Vším dobrem je 
obklopen. Je to Bůh, který ne-
jen sytí a odívá, ale taky uzdra-
vuje a odpouští hříchy. Proto 
dobrořeč moje duše Hospodinu! 
Duše je složkou lidské bytosti, 
která je středem nejen života psy-
chického, ale i duchovního. Z lidské duše 
vychází zlo, ale taky dobro a Boží chvála. 

Je na místě, abychom v době, kdy sklízí-
me úrodu, chválili a oslavovali Boha. Aby 
naše duše přetékaly chválou a vděčností. 
Není samozřejmé, že člověk pociťuje a vy-
slovuje Pánu Bohu vděčnost. Spíše slýchá-
me často stížnosti a nároky. Ale ten, kdo 
v něm skládá naději, ví, že si  svůj život ne-
zajišťuje sám… 

Druhý muž je fiktivní a je postavou Je-
žíšova podobenství. Na první přečtení tam 
žádný dialog s vlastní duší nepostřehneme, 

ale přece tam je. Všimněme si kralické-
ho překladu, který sleduje věrně originál: 
„A dím duši své: Duše, máš mnoho statku 
složeného za mnohá léta, odpočívej, jez, pí, 

měj dobrou vůli.“   To je zcela jiný 
dialog s vlastní duší nežli v přípa-

dě žalmisty! Tento člověk nevy-
zývá svou duši k oslavě Boží, 
ale k tomu, aby si pokojně žila, 
užívala nahromaděného bohat-
ství a věnovala se – jistě zaslou-

ženému – odpočinku. 
Občas slýchám, že v jisté chvíli 

svého života už si má člověk jen užívat 
toho všeho, co vybudoval a vytvořil. Jen 
sedět v lenošce se sklenkou vína a hledět 
do dáli na zapadající slunce. A žít jen svými 
drobnými denními starostmi. Ano, jistě jsou 
krásné takovéto chvíle odpočinku, relaxace 
a potěšení z mnoha dobrých věcí! Na tom 
přece není vůbec nic zlého! 

Jenže! Vnímáme dobře ten rozdíl? V prv-
ním případě jsou dobré Boží dary neza-
slouženou milostí, v případě druhém pak 
jediným životním cílem. Žalmista děkuje 
a projevuje vděčnost, bohatý muž z podo-

Milý čtenáři, milá čtenářko,
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„Dobrořeč má duše Hospodinu, celé nitro mé jeho svatému jménu! Dobrořeč má duše 
Hospodinu, nezapomínej na žádné jeho dobrodiní!“  

Žalm 103, 1–2

„Řeknu si: Teď máš velké zásoby na mnoho let; klidně si žij, jez, pij, buď veselé mysli. 
Ale Bůh mu řekl: Blázne! Ještě dnes si vyžádají tvou duši, a čí bude to, co jsi nashromáž-
dil?“   

Lukáš 12, 19 
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Slovo šéfredaktora

Milí čtenáři Posla,
kromě bohoslužeb na začátku školního 

roku jsme v uplynulém měsíci prožili napří-
klad také vzácné chvíle se skupinou Chorva-
tů, kteří se pídí po svých osobních dějinách, 
po svých českých předcích. (Více o je-
jich návštěvě naleznete dále v tomto 
čísle Posla.) Setkání s nimi a můj 
pracovní týdenní pobyt v ukrajin-
ském Lvově pro mě byly novým 
silným impulzem pro uvědomo-
vání si významu historie – národů 
i jedinců. Abychom porozuměli 
tomu, kým jsme, toužíme / potřebu-
jeme / chceme se vztáhnout k minulosti, 
ke kořenům. Ale: Někdy to bolí. Ne vždy na to 
máme sílu. Ne vždy chceme znát o minulosti 
pravdu, protože námi aktuálně tradovaný pří-
běh rodiny či národa je přece neproblematic-
ký a jiných problémů je na světě dost. Navíc 
se každodenně setkáváme s lidmi konzumu 
– s těmi, které netrápí nic jiného, než obnos 
v peněžence či na účtu a možnost s ním dispo-
novat. Nevadí, nevzdávejme to, klaďme sami 
sobě i druhým poctivé otázky, buďme vděčni 
za všechny, kterých se můžeme zeptat. 

K nedávné historii našeho sboru patří i ad-
ministrace v době naší neobsazenosti bratrem 

farářem Janem Junem z Prostějova. Posled-
ní zářijovou neděli se konala jeho instalace 
ve sboru v Horních Vilémovicích, což je spo-
lečenství, o jehož dějinách jsem do minulé ne-

děle nic nevěděla. Když při zdravicích 
farářů z okolních sborů začalo vy-

cházet najevo, že z dnešního po-
hledu významnější městské okol-
ní sbory vznikaly jako kazatelské 
stanice Vilémovic, nahlédla jsem 

do jejich minulosti – a užasla 
jsem, jak silná je tradice místního 

společenství a toleranční modlitebny. 
Na webových stránkách obce začíná historie 
sboru informací o prozrazených tajných bo-
hoslužbách u svobodníka Nečase z roku 1719 
a o následném honu na kacíře… a o několik 
desítek let později se již stavěl protestantský 
chrám (1784–1788). Přejeme bratru faráři Ju-
novi, aby síla víry, z níž vilémovické sborové 
společenství vyrostlo, nepatřila jen minulosti, 
ale aby i za jeho působení přibývalo těch, pro 
něž bude zvěst evangelia oporou pro život 
a v níž budou nalézat jeho smysl.

Jana Vrajová

benství žije jen proto, by si nakonec mohl 
užívat. Proto mu Bůh řekne: „Blázne… 
vždyť co když si tu tvoji duši ještě dnes vy-
žádají?“ Slovo blázen je zde vlastně tech-
nickým termínem pro člověka, který žije 
bez Boha.  

Bůh je dárcem toho, co máme a z čeho se 
smíme těšit. Nezapomínejme na to. Ale on 
nás taky volá k tomu, abychom zde ve svě-
tě zanechali po sobě nějakou stopu. Třeba 

v těch, kterým můžeme pomoci, v těch, kte-
ré můžeme povzbudit. Obdarovat je. Podělit 
se s nimi o to, co jsme z milosti přijali. Spo-
lu nést jejich břemena. Ujít s nimi kousek 
cesty. 

Ať nám, milí bratři a sestry, Pán Bůh po-
máhá k tomu, abychom svoje lidství nepro-
žívali jen zaměřeni na sebe.

Jan Lukáš, farář

 Sborový program na říjen 2019

  1. 10. úterý 18.00 biblická hodina
  3. 10. čtvrtek 09.15 Seniorklub
  4. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

  6. 10. neděle 09.00 bohoslužby s Večeří Páně – Díkčinění Jan Lukáš
  8. 10. úterý 18.00 biblická hodina
  9. 10. středa 13.00 pobožnost v Diakonii Dolní Moravice

19.00 Sešlost
10. 10. čtvrtek 14.00 kurz Evangelická teologie  NZ Jiří Mrázek
11. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

13. 10. neděle 09.00 bohoslužby  Jan Lukáš
13.00 bohoslužby v DD Chválkovice
14.30 bohoslužby v DD Hrubá Voda

14. 10. pondělí 18.30 schůze staršovstva
15. 10. úterý 18.00 biblická hodina
17. 10. čtvrtek 13.45 Seniorklub
18. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

20. 10. neděle 09.00 bohoslužby Jana Hojná
22. 10. úterý 18.00 biblická hodina
23. 10. středa 19.00 Sešlost
24. 10. čtvrtek 13.00 pobožnost v Diakonii D. Moravice
25. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

27. 10. neděle 09.00 bohoslužby Jakub Pavlús
29. 10. úterý 18.00 biblická hodina
  1. 11. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

  3. 11. neděle 09.00 bohoslužby s Večeří Páně Jan Lukáš

• volejbal každou neděli v 18.00 hod.
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  2. 10.  Iva Hromádková
  3. 10.  Šimon Nohavica
  5. 10.  Ondřej Žilka
10. 10.  Daniela Vrajová
11. 10.  Pavel Janošík
11. 10.  Markéta Marková
14. 10.  Petra Chovancová

14. 10.  Naděžda Sedláčková
21. 10.  Jakub Ruml
22. 10.  Jarmila Hanáková
24. 10.  Jarmila Kalová
24. 10.  Eva Kaštovská
27. 10.  Eliška Sťahelová
28. 10.  Jan Bartušek

Narozeniny v říjnu

Rozloučili jsme se 10. 9. se sestrou Květoslavou Láhnerovou – 85 let

          Rozloučení

Ze sborového života 

Zpráva ze zářijového staršovstva

Po úvodní pobožnosti br. Laca Švece a schvá-
lení zápisu z minula jsme hodnotili uplynulé 
období. Bohoslužby na zahájení školního roku 
se sice pro nepřízeň počasí nemohly konat 
v rozáriu, ale i tak to bylo pěkné a požehnané 
setkání. Pozitivně byly hodnoceny i bohosluž-
by k 70 letům vzniku sboru ČCE ve Šternber-
ku, v tomto čísle Posla je o nich zmínka na ji-
ném místě.
Poté jsme připravovali program na nadcháze-
jící měsíc, některé události již proběhly a je 
o nich opět přesnější zpráva v tomto čísle Po-
sla (návštěva z Chorvatska).
Následovala diskuse o možné proměně sboro-
vé práce na úrovni různých věkových skupin 
– bratr farář navrhl nově možnost scházení 
skupiny dorostu. Jsou to děti, které byly loni 
na společné víkendovce a zdá se, že by mohly 
být poměrně kompaktní skupinou. Budou se 
scházet před mládeží, pokud budou mít zájem, 
mohou zůstat i na ní.

Administrace sboru v Prostějově: po odcho-
du br. faráře Juna do Horních Vilémovic admi-
nistruje náš br. farář prostějovský sbor do dubna 
2020. Od května již budou mít nového faráře.
Studijní volno: br. farář uvažuje o možnos-
ti po skončení administrace prostějovského 
sboru vzít si na tři měsíce studijní volno. Star-
šovstvo v tomto br. faráře podporuje. Nabízí 
se různé časové možnosti, v této chvíli není 
ujasněno.   
Z technických věcí: Zatéká do sklepa, řešení 
zajistí br. Pavel Sťahel. V Nákle je opravena 
expanzní nádoba.
Náklo: zateplení střech nelze provést – teče 
střechou. Nutno nejdříve opravit střechu. Je 
nutno svolat mimořádné staršovstvo, srovnat 
příjmy a výdaje.
Grant na ozvučení sálu: bratři Gallat, Kraus 
a M. Vraj a sestra D. Lukášová posuzovali tři 
nabídky, vybrali nabídku ve výši 217 tisíc. 
Grantová dotace je 200 tisíc.

29. 9.  Marta Frisiani

Pokřtěna byla Ze sborového života 

8. 9. 2019 – slavnostní bohoslužby 
k začátku školního roku

Staršovstvo souhlasilo s nákupem ozvučo-
vací techniky s využitím grantu ve výši 
do 220 000 Kč.
Grant k úvaze na příští období: jeden pro-
jektor na pevno, do 150 tisíc korun. Kvalitní. 
Podklady do konce září připraví br. Gallat. 
Staršovstvo se případně sejde mimořádně 
po bohoslužbách.
KEA: 6. 9. proběhla schůzka školské rady – 
maturity dopadly dobře, 124 žáků je po přijí-
mačkách. Dobrý večer s hudbou – 2019–20 
– budou dva koncerty adventní a velikonoční; 
velký koncert + sbor školy a kantoři, program 
bude znám dopředu. Příští roky je možnost 
rozšířit na 3 programy. Váží si toho, že jsou 
Evangelická akademie.
Informace o hospodaření sboru jsou k dis-
pozici u br. pokladníka.

Dle zápisu A. Gabrielové  
pro Posla zpracovala Jana Vrajová
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Ze sborového života Ze sborového života 

Ptenská rekreace oslavila 20 letZe zářijových bohoslužeb v domově seniorů Pohoda

Je to téměř k nevíře, ale naše rodinná rekre-
ace na Ptenském Dvorku se konala už po-
dvacáté. Jednomu to ani nepřijde, ale stačí 
se podívat na archivní fotografie a další 
artefakty, které přepečlivě schraňuje, třídí 
a předkládá k nahlédnutí rodina Schnaubel-
tova. Dvacet let je už dost dlouho na to, aby 
se dalo bilancovat, hodnotit.

Letošní rok byl jako každý jiný, těšili 
jsme se na sebe, na hry, jarmark; zároveň 
však tím jubileem jaksi jiný. Už druhý rok 
se o duchovní program stará náš současný 
farář Jan Lukáš, ale myšlenka a realizace 
až do 18. ročníku patřila našemu bývalému 
faráři Joelu Rumlovi. Bylo moc prima, že 
jsme ho a jeho ženu mohli alespoň na pár dní 
mezi sebou přivítat a zavzpomínat na uply-
nulá léta. Připomněli jsme si, jak se rodinná 
rekreace stala součástí sborového života, 
ale i na to, kolik mezi námi bylo (a vlastně 
doposud je) účastníků, kteří nejsou členové 
našeho sboru, ale přesto Ptenskou rekreaci 
považují plně za svoji. 

Tak, jak se obměnila pozice duchovního 
vedení, došlo i k dalším změnám. Na postu 
kuchaře, po Pavlovi Sťahelovi a Pavlovi 
Rumlovi, „zakotvili“ Gabča a Ondra Holub-
covi. A ujali se starosti o naše žaludky velmi 
důstojně. Nemohli pochopitelně opomenout 
již klasické hity jako je „porridge“, ale do-
kázali táborový jídelníček obohatit o mnohá 
chutná jídla, jako hamburgery či makrely 
grilované na ohni.

Nejinak je tomu i při plánování programu. 
Na jedné straně se snažíme zachovat některé 
stálice v našem programu, na straně druhé 
chceme, aby byl program atraktivní a příliš-
ným opakováním nenudil. 

A tak náš den začíná tradičně pro děti sbí-
ráním kartiček, letos však přibyla rozcvička. 
Byl jsem trochu skeptický, zda-li se ranní 
cvičení ujme, ale nakonec bylo velmi úspěš-
né. Navíc, což vůbec nechápu, se organizá-
torkám (Pája a Janča) podařilo tělesná cvi-
čení zcela spontánně a nenásilně napasovat 
na témata dopolední pobožnosti. Tyto pak 
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následovaly po snídani, byly letos 
zaměřeny na církevní rituály, jak je 
vnímáme, jaký mají pro nás význam 
a přínos. Diskuse byly mnohdy na-
tolik poutavé, že jsme zapomněli 
na svačinu a skoro ani nestihli oběd. 
Neměl bych zapomenout na to, že 
úvod ke každému tématu patřil dvo-
jici Pat a Mat, kteří se, s pro sebe 
tak typickým humorem, pokoušeli 
velice úspěšně témata odlehčit a nabídnout 
třeba i poněkud necírkevní pohled na ně.

Po dopoledních pobožnostech následoval 
opět tradiční program rukodělný – tvoření. 
Jako obvykle velkou část těchto činností 
připravili Schnaubeltovi. Obdivuji, že poka-
ždé dokážou připravit něco nového, nebo již 
ozkoušené aktivitě dát opět nový náboj.

Po odpoledním odpočinku byl prostor 
pro hry našich družinek, které v táborové 
hře sbíraly body. Pokud někteří neuspěli 
v soutěži odpoledne, mohli si napravit kon-
to ve večerní soutěži „Máme rádi Ptensko“.

Večer byl také chvílí pro čtení pohádek, 
Saša Jeništa měl opět šťastnou ruku při 
výběru, pohádky byly přiměřeně absurdní 
a hororové; a rozhodně nenudily.

Jak jsem již naznačil, rodinná rekreace je 
plánována tak, aby byl program dostatečně 

přitažlivý, na druhou stranu nechceme vše 
příliš přeorganizovat. Ale některé pilíře zů-
stávají: výlet do okolí, táborák, jarmark, hra 
na tajného přítele nebo sobotní Superstar. 
Pochopitelně se hodně zpívalo, diskutovalo 
a hlavně – byli jsme spolu.

Jestli se letošní 20. ročník povedl a všich-
ni byli spokojeni, říct nedokážu. Přání větši-
ny účastníků sejít se příští rok naznačuje, že 
to asi nebylo tak úplně zlé.

Věřím tedy, že 21. ročník opět proběhne, 
a to i přes neustále se zvyšující ceny potra-
vin a výrazné navýšení nájmu střediska, ja-
kož i drobná nedorozumění s novým správ-
cem. Za člena organizační skupiny mohu už 
teď slíbit, že se alespoň pokusíme udělat vše 
tak, aby nám spolu od 2. do 9. srpna 2020 
bylo dobře.

Pavel Krieg

Ze sborového života 

Ještě k English Campu 4

Slíbila jsem, že pro POSLA přeložím do češtiny, co jsem řekla pouze anglicky na závěr 
letního English Campu. Tak tady to je. (Překlad Markovy „Coffeehouse Song“ – se mi po-
dařilo stihnout již v zářijovém POSLU. – A my v redakci Posla se moc omlouváme, že jsme 
opomněli uvést autorství toho básnického překladu.)

Milé sestry, milí bratři, milí američtí přáte-
lé, naše partnerství už není pouhým partner-
stvím. To slovo zní poněkud technicky 
pro označení toho, co tu DNES za-
žíváme. Asi bych to měla trochu 
vysvětlit:

– Když se partnerství stává 
přátelstvím, a myslím, že to se 
tu právě děje, a když se partneři 
stávají přáteli, pak není obvykle 
třeba mnoho slov, aby si porozu-
měli. Ale přesto máme velkou radost, 
když spolu můžeme mluvit.

A rozumíme si – když někdo poví vtip, 
víme, že je to vtip, a nikdo se neuráží. 
A když mluvíme vážně, pak víme, že je to 
vážně. Naštěstí nezbývá moc prostoru pro 
bezvýznamné klevetění. Ovšem beze slov 
se na jazykovém kurzu nikdy neobejde-
me. 

Proto je velmi důležité, že v rozvrhu En-
glish campu je kolonka nazvaná „životní 

příběhy“. Víme totiž a doufáme, že 
i vy víte, že tu budeme smět sdí-

let „životní příběhy“, které bu-
dou upřímné a budou vyvěrat 
z hloubi našich srdcí.

Tento pocit postupně narůs-
tal, beze slov, docela přirozeně,  

od Kempu 1 po Kemp 4. 
Cítíme a doufáme, že něco ta-

kového nemůže přestat, že to bude 
pokračovat ke Kempu 5 a Kempu 6 a tak 
stále dál, až jak se slibuje v anglické sva-
tební formulce, „dokud nás smrt nerozdělí“. 
A prosíme vás, nezapomeňte myšku Cliffa 
doma, on jistě vyplní svou hudbou všech-
ny mezery a prostory, které by zůstaly 
mezi našimi nevyřčenými slovy.

14. 7. 2019, Iva Marková
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Návštěva z Chorvatska u nás

O víkendu 20.–22. 9. 2019 na-
vštívila náš sbor skupina krajanů 
z chorvatského Daruvaru. Jsou 
to potomci Čechů, kteří odešli 
za vlády Marie Terezie z Olo-
mouce a Koutů nad Desnou 
do obce Sirač u Daruvaru 
ve Slavonii. Hledali jména 
svých dědečků a babiček v na-
šich matrikách – a našli!
Skupina pod vedením paní 
Svjetlany Lovrenčićové se zú-
častnila také našich nedělních 
bohoslužeb.
Prožili jsme s nimi pěkné chvíle plné zájmu 
a přátelství. Díky za to. 

Sdružení Němců a Rakušanů Sirač bylo za-
loženo v zájmu uskutečňování cílů a potřeb 
chorvatských občanů, jejichž společným ma-
teřským jazykem je němčina a patří k němec-
ké či rakouské menšině, nebo jsou původem 
Němci nebo Rakušané. Sdružení bylo zalo-
ženo 10. února 2015 podle platného záko-
na o sdruženích a bylo zapsáno do rejstříku 
sdružení v patřičném 
úřadě státní správy. 
Sdružení navazuje 
a rozvíjí styky s mateř-
skými státy – SR Ně-
mecko a Rakouskem, 
jakož i s jinými orga-
nizacemi Němců, Ra-
kušanů a ostatních 
národností, mluvících 
německy v tuzemsku 
a zahraničí, v zájmu 
zachování a zvelebo-
vání národnostního 

Ze sborového života 

a kulturního bytí německy mluvících občanů 
v Republice Chorvatsko. Sdružení zapojuje 
především občany, příslušníky německé a ra-
kouské národnostní menšiny a další občany 
Chorvatska, i milovníky německé kultury, 
kteří mají zájem o uskutečňování cílů tohoto 
sdružení. Prvotní oblastí působení sdružení 
jsou lidská práva, sdružení se angažuje hlav-
ně v právech národnostních menšin.

Noemi Batlová

Reportáž ze Šternberka

Sedím v květnu u počálu a mimo jiné čtu: 
Bratře Bohdane, v letošním roce si štern-
berský sbor připomíná své 70. výročí vzniku. 
V neděli 8. září budeme mít k této příležitos-
ti sborový den. Staršovstvo mě poprosilo, 
abych se na Vás obrátila s dotazem, zda by 
nás hudební skupina B. Gallata nemohla 
v to odpoledne doprovodit při společném 
zpěvu a nevzala by na sebe zajištění hudby 
celkově (nejen tedy doprovod). Šternberk je 
mým druhým domácím sborem, nemám to 
ostatně daleko, proto 
toto pozvání přijímám 
s vděčností a začínám 
pracovat na jeho rea-
lizaci. Hudebníci nad-
šeně souhlasí a proto 
mohu záhy potvrdit 
sestře Rumlové, že za 4 
měsíce přijedeme. Ně-
kolikrát jsem se setkal 
s místními, domluvil 
všechny potřebné ná-
ležitosti vč. pomoci při 
zajištění akce ze strany 
olomouckého sboru, 
nazkoušeli jsme se sku-
pinou písně, atd. apod. 

A čas utíká, je tu ne-
děle 8. září. Dopoledne 
je slavnostní bohosluž-
ba, při které káže senior 
Marek Zikmund asi 40 
účastníkům na text Žd 
13., v. 7–8: Mějte v pa-
měti ty, kteří vás ved-
li a kázali vám slovo 
Boží. Myslete na to, jak 
dovršili svůj život a ná-

Ze sborového života 

sledujte je ve víře! Z mnoha podnětných my-
šlenek vybírám několik slov, které oslovují 
šternberské malé obecenství: Třebaže v tomto 
městě (ve Šternberku) a zdaleka nejen tady je 
cesta následování nejednoduchá, jsme na ni 
sami, bez vnější opory, bez zájmu okolí. Staré 
fotky ze života sboru jakoby říkaly, že  lépe 
už bylo. Nevím, co všechno bylo a co jednou 
ještě bude. Ale vím, že Ježíš Kristus zůstává 
tentýž včera, dnes i na věky! Z Jeho milosti 
bereme sílu, Jeho zaslíbení nám ukazují ces-

tu a dávají naději. Je to 
jistě slovo povzbuzení 
pro šternberský sbor 
i výzva pro přímluvné 
modlitby. 

Odpolední program 
slavnostního shromáž-
dění u příležitosti 70. 
výročí založení farního 
sboru ČCE ve Štern-
berku začal ve 13:30 
písní hudební skupiny 
Moc předivná. Mo-
derování se ujala s. f. 
Jana Rumlová a při-
blížila onu 70letou 
historii. V roce 1945, 
po odsunu německého 
obyvatelstva, přichá-
zí do Šternberka řada 
evangelíků. Nejprve se 
scházejí v místní soko-
lovně, kde slouží br. f. 
Pokorný z Olomouce. 
V roce 1946 byl Štern-
berk kazatelskou stanicí 
olomouckého sboru. 
V roce 1949, 1. 12., se 
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pak stává samostatným farním sborem. Ku-
rátorem byl br. Alfons Běhal a sloužícím vi-
kář Bohumír Sedlický. Sbor získává budovu 
bývalé pekárny z r. 1780 a v roce 1956 do-
končuje její úpravu. Postupně sloužili ve sbo-
ru tito faráři: br. Bohumír Sedlický, Zdeněk 
Bareš, Josef Hromádka, Jan Amos Dvořáček, 
Jaromír Sečkář, František Hruška, Vlastislav 
Stejskal, Jana Hofmanová a nyní s. f. Jana 
Rumlová. Setkání se zúčastnili také hosté 
spjatí s místním sborem: dcera prvního ku-
rátora Alfonse Běhala s. Dvorská z Přerova, 
syn br. f. Zdeňka Bareše Martin Bareš, br. f. 
Josef Hromádka, br. f. František Hruška, ku-
rátorka sboru s. Eva Tomášková zavzpomína-
la na svého manžela, který byl dlouholetým 
kurátorem sboru, br. f. Vlastislav Stejskal, s. f. 
Jana Hofmanová a konečně pak náš br. f. Jen-
da Lukáš. Ti všichni krátce pohovořili o svém 
působení ve Šternberku a popřáli místním vše 
dobré. Tyto proslovy byly spojeny společný-
mi písněmi s doprovodem skupiny Bohdana 

Gallata. Po skončení a závěrečné modlitbě 
bylo připraveno občerstvení, na kterém se 
podílely jak sestry ze Šternberka, tak i z olo-
mouckého sboru. Počasí nám nakonec přá-
lo natolik, že jsme mohli být i na sborovém 
dvoře, který byl zastřešen velkými stany, aby 
na nás ev. nepršelo. 

A rád bych zakončil tuto svoji reportáž 
myšlenkou z kázání br. Zikmunda: Je rozdíl 
mezi společenstvím těch, kdo jenom vzpo-
mínají a těch, kdo žijí z paměti víry. Je 
rozdíl mezi sborem, který jenom vzpomí-
ná na svoji krásnou minulost, na své před-
ky, na fotky plné konfirmandů před 50 
lety, a mezi sborem, který žije ze skutečně 
živé paměti víry, je zaměřený k budouc-
nosti a přemýšlí, jak dnes svědčit o víře, 
zvát druhé, být místem důvěry a smíření. 
Mysleme ve svých modlitbách na šternber-
ský sbor, aby tato slova nebyla jen na papíře, 
ale aby byla skutečně prožívaná.

Bohdan Gallat

Ze sborového života Život církve

Tváří v tvář ve Štýrském Hradci!
Setkání křesťanů 2020

Motto akce z 1 Kor 13,12: „Tváří v tvář“ 
ekumenický rozměr setkání podtrhuje, 
chce posílit vzájemnost v diaspoře a vést 
k poznání Boha. Přípravný výbor si defi-
noval cílové skupiny (děti, mládež, dospě-
lí, veřejnost) a hlavní záměr (bořit hranice, 
posílit víru, setkávat se). Věnoval se roz-
počtu, projednal představu o společném 
zpěvníku, webových stránkách a přihlašo-
vacím systému. 

Přípravný výbor si prohlédl místní kon-
gresovou halu, v níž se bude konat hlav-
ní program, další program bude probíhat 
i v řadě místních sborů různých deno-
minací, dokonce i v židovské synagoze 
a ve zdejším koptském chrámu.

VĚČNOST
Díky za každé nové ráno
to bláhové přece není
které nám opět bylo dáno
a to se nejvíc cení

Díky za věci, které už byly
doprovázeny dlouhým čekáním
které náš život láskou ozdobily
a dovedly nás k setkání

K setkání až tam na nebesích
kde uzříme Boha a své milé
přineseme jim ve svých srdcích
i tyto naše dnešní chvíle

V nich bude i tíha našich vin
což patři k lidským vlohám
tento náš velký hříchů stín
pak položíme Bohu k nohám

Bůh pohlédne do naší pýchy
pohne náš smutek k radosti
posoudí s láskou naše hříchy
a obejme nás svojí milostí

My šťastní, veselí Boží blázni
splyneme v obětí nesmírném
až naše píseň lásky zazní
pak jistě celým vesmírem

Pavel Janošík st.

Výročí – kultura – historie 

Setkání křesťanů se připravuje v termínu 
3. – 5. července 2020 ve Štýrském Hradci.

Podrobnější informace a přihlašování bude 
probíhat na začátku r. 2020.

nb
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cyklovaných zaříze-
ní dostaly do půdy, 
či do podzemních 
vod.

Obyvatelé Olomouce mohou nefunkční 
elektrozařízení zdarma odevzdávat ve sběr-
ném dvoře, v elektroobchodě při nákupu 
nových. Vysloužilé světelné zdroje je mož-
né odevzdat také v prostorách kostela ČCE, 
v přízemním sále na adrese Blahoslavova 1. 

Společnost EKO-
LAMP se od roku 
2005 stará o vše, co 
již nesvítí. Od led-
na 2019 se navíc 
stará o ekologickou 
likvidaci i dalších 
e l ek t roza ř í zen í . 
Tuto službu nabízí 
městům a obcím 
zcela zdarma. 

Nefunkční světelný 
zdroj či jiné elek-
trozařízení můžete 

odevzdat na více než 4400 sběrných mís-
tech, která společnost EKOLAMP po celé 
České republice zřídila, a to bez ohledu 
na místo trvalého bydliště. Sběrná místa 
jsou vybavena vhodnými sběrnými nádoba-
mi, ve kterých jsou elektrozařízení bezpeč-
ně uložena do doby jejich přepravy k recy-
klaci.

Mapu sběrných míst a více informací najde-
te na www.ekolamp.cz.

Bohdan Gallat

Informace / aktuality 

Recyklace 
– módní záležitost nebo správná věc pro naši budoucnost?

O odpovědném přístupu k přírodě kolem 
nás, ochraně planety Země i o nevytváře-
ní zbytečných odpadů už slyšel nebo četl 
snad každý z nás. Dnes a denně na nás 
z médií i sociálních sítí útočí spousty člán-
ků, fotek a videí ukazujících škody, které 
člověk nerozumným chováním přírodě 
způsobuje.

Ekologie a recyklace nejsou ale jen módní 
pojmy, jsou nedílnou součástí uvědomělého 
způsobu života. Třídění odpadů je pro lidi, 
kteří myslí na bu-
doucnost planety 
i svých dětí, již zce-
la přirozenou sou-
částí života. A ne-
jedná se jen o papír, 
sklo a plasty, které 
odnášíme do ba-
revných kontejne-
rů. Vytřídit můžete 
například i textil, 
kovy a v neposlední 
řadě také elektroza-
řízení.

Vysloužilá elektrozařízení patří na místo 
zpětného odběru, jen tak se mohou dostat 
k ekologické recyklaci. Například u vy-
sloužilých světelných zdrojů můžeme díky 
recyklaci využít více než 90 % materiálů, 
ze kterých jsou vyrobené. Druhotné suro-
viny, jakými jsou kovy, plasty, sklo či rtuť, 
poslouží k další výrobě, a bude tak možné 
omezit spotřebu surovin z přírodních zdro-
jů. Pečlivým tříděním a sběrem se navíc 
zabrání znečištění přírody, ke kterému by 
mohlo dojít, pokud by se látky z nere- 

Informace / aktuality 
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PLÁN AKCÍ V ZIMNÍM SEMESTRU 2019 
ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA 

 
středa 18. 9. 2019, 17:00, Arcidiecézní muzeum 
PAPEŽSTVÍ A FENOMÉN ULTRAMONTANISMU V ČESKÝCH ZEMÍCH 
Setkání s autory stejnojmenné knihy, která letos vyšla v nakladatelství Academia. 
K jednotlivým částem knihy promluví PhDr. Miroslav Kunštát, Ph.D. (Masarykův ústav a 
Archiv AV ČR, Praha), prof. Mgr. Lukáš Fasora, Ph.D. (Filozofická fakulta MU Brno), 
doc. PhDr. Jitka Jonová, Th.D. (CMTF UP Olomouc), doc. Mgr. Jaroslav Šebek, Ph.D. 
(Historický ústav AV ČR Praha, FF MU Brno), PhDr. Luboš Velek, Ph.D. a PhDr. Tomáš 
W. Pavlíček, Ph.D. (oba z Masarykova ústavu a Archivu AV ČR, Praha). 
 
středa 2. 10. 2019, 15:00 – 18:00, malá posluchárna LF UP, Hněvotínská 976/3   
jubilejní XX. bioetická konference 
UMĚLÁ INTELIGENCE V MEDICÍNĚ A OŠETŘOVATELSTVÍ 
Na konferenci vystoupí doc. Ivan M. HAVEL (Centrum pro teoretická studia UK a AV ČR 
Praha), prof. Jan HENDL (FSV UK Praha), prof. Vladimír ŠTUDENT (LF UP Olomouc) a 
Mgr. Kateřina WOLFOVÁ (FZV UP Olomouc).  
Ve spolupráci s LF UP, FZV UP, Spolkem lékařů ČLS JEP a Etickou komisí FNO a LF UP 
 
středa 30. 10. 2019, 17:00, Arcidiecézní muzeum  
Alexandr FLEK (Biblion, Praha) 
PARABIBLE  
 
středa 20. 11. 2019, 17:00, Arcidiecézní muzeum 
PhDr. Pavel URBÁŠEK (Archiv UP Olomouc) 
ROK 1989 V OLOMOUCI OČIMA HISTORIKA  
 
úterý 26. 11. 2019, 17:30, místo konání bude upřesněno 
Mons. Václav MALÝ, světící biskup pražský 
OHLÉDNUTÍ ZA 30 ROKY DEMOKRACIE V ČESKU 
Ve spolupráci s VKH Olomouc 
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Upozornění pro případné dárce: Číslo sborového účtu je 1804603389/0800

Kontakty na zástupce sboru:

Farář Jan Lukáš: 776 029 782 Lukas.Jan@seznam.cz
Kurátor Jan Matějka: 585 436 572 jan.matejka@iol.cz
Pastorační pracovnice
Noemi Batlová: 728 289 354 noemi.batlova@gmail.com

Akce KEA v říjnu 2019

více informací na http://konzervatorolomouc-kea.cz/

1. října 2019, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, 

Olomouc
Interní koncert KEA 

Účinkují:
studenti a pedagogové KEA

2. října 2019, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc

Koncert houslového virtuosa 
Romana Fedchuka

Účinkují:
Elena Něždanová (USA) – klavír 

Roman Placzek (ČR/USA) – violoncello

23. října 2019  
Kozervatoř KEA, Wurmova 13, Olomouc

Den otevřených dveří

23. října 2019, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc

Abonentní řada A1
Dobrý večer s hudbou...

Účinkují:
komorní soubory KEA
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